



Symbol für die deutsche Wiedervereinigung auf dem Flyer der Square Breakers Recklinghausen / Symbol for the German Reunification on the flyer of the Square Breakers, Recklinghausen

Tanzen im wiedervereinten Deutschland Dancing in reunited Germany

Klaus Kietzmann

Kuntry Kuzins SDC, Wiesbaden

und / and EAASDC Honorary Lifetime Member

It was exactly 30 years ago that the Berlin wall fell. The article "The Berlin wall and Square Dance - 25 years ago" from Peter Weber in the Nov. 2014 issue of the bulletin describes very clearly the situation at the time of the German reunification.

On the occasion of October 3rd, the German Unity Day, I will again look at the development of square dance activities in the New Laender (NBL).

A new club

The newest club in the NBL, the Linen Weavers SDC, was founded in Wandlitz-Schönwalde in Brandenburg in March 2018 and became a member of the EAASDC in October 2018. The founding president is Michael Curschmann, who moved in 1993 from Braunschweig (in West-Germany) to Saxony and founded since that time several clubs in the NBL and is also active as a caller.

Vor genau 30 Jahren, am 9. November 1989 war der Fall der Berliner Mauer. Der Artikel "Vor 25 Jahren fiel die Mauer. Und was war mit Square Dance?" von Peter Weber im Bulletin Nov. 2014 beschreibt sehr anschaulich die Situation zum Zeitpunkt der deutschen Wiedervereinigung.

Ich nehme den 3. Oktober, den Tag der Deutschen Einheit, mal wieder zum Anlass, einen Blick auf die Entwicklung der Square-Dance-Aktivitäten in den Neuen Bundesländern (NBL) zu werfen.

Ein neuer Klub

Der neueste Klub in den NBL, Linen Weavers SDC, wurde in Wandlitz-Schönwalde in Brandenburg im März 2018 gegründet und im Oktober 2018 Mitglied der EAASDC. Gründungspräsident ist Michael Curschmann, der 1993 von Braunschweig nach Sachsen umzog und seitdem einige Klubs in den NBL gründete und dort auch callt.

Club Jubilee

The Ryck-Bridge-Dancer Greifswald (Mecklenburg-Vorpommern) celebrated their 25th club jubilee (see the report in the June 2019 issue of the bulletin, on pages 26/27).

Special Dances on October 3rd.

In the old (western) German states two special dances "Tanz am Tag der Deutschen Einheit" in Hamburg und in Datteln are held regularly each year on October 3rd. The Crazy Bumble Bees from Hamburg chose in 2019 the motto "Saxony" and fitting that motto had invited a guest caller born in Saxony. Andreas (Andi) Stein is the club caller of the Cinderella Square Dance Club in Chemnitz since 2007 and since 2012 also the club caller of the Square Dance Club in Mühlau/Saxony.

A red traffic light man (West Germany) arm in arm together with a green traffic light man (East Germany) decorated the flyer for the Special Dance of the Square Breakers in Recklinghausen (see picture). A nice idea as a symbol for the German reunification.

Of course, clubs in the NBL organized special dances like many other clubs in Europe. I like specially to mention the Leipzig boat tour.

Inhabitants of the NBL emphasized that freedom of travel (possible since 11/09/1989 for the inhabitants of the NBL) was the greatest success of the reunification. Therefore, dancers in the NBL used this freedom to visit clubs in the other part of Germany and the European EAASDC clubs, and to collect signatures in their friendship books.

New clubs in the Bulletin

New clubs may like to introduce themselves:

- How were they founded (a short history)?

Please send portraits directly to the Editor: editor@eaasdc.eu.

Klubjubiläum

Die Ryck-Bridge-Dancer Greifswald (Mecklenburg-Vorpommern) konnten ihr 25-jähriges Klubjubiläum feiern (s. Report im Bulletin Juni 2019 S. 26/27).

Special Dances am 3.10.

In den alten Bundesländern werden regelmäßig am 3. 10. Die zwei Special Dances „Tanz am Tag der Deutschen Einheit“ in Hamburg und in Datteln durchgeführt. Die Crazy Bumble Bees aus Hamburg haben 2019 das Motto „Sachsen“ gewählt und dazu passend als Gastcaller einen gebürtigen Sachsen verpflichtet: Andreas (Andi) Stein ist seit 2007 Clubcaller im Cinderella Square Dance Club Chemnitz und seit 2012 auch Clubcaller im SAXONIA Square Dance Club in Mühlau/Sa.

Den Flyer zum Special Dance der Square Breakers Recklinghausen zieren Arm in Arm ein Ampelmännchen (West) und ein Ampelmännchen (Ost) (siehe Abbildung). Eine nette Idee.

Natürlich veranstalten die Klubs in den NBL auch Special Dances, wie viele Klubs in Europa. Besonders erwähnenswert finde ich hier die Leipziger Gewässertour.

Reisefreiheit (seit 9.11.1989 für die Bewohner der NBL) sei die größte Errungenschaft der Wiedervereinigung, betonen Bewohner der NBL. Also, liebe Tänzer in den NBL, nutzt diese Freiheit und besucht die Klubs in den anderen Teilen Deutschlands und die europäischen EAASDC-Klubs und holt euch Unterschriften in das Friendshipbook.

Neue Klubs im Bulletin

Neue Klubs können sich gerne vorstellen:

- Wie kam es zur Gründung (eine kleine Historie)?

Klubportraits bitte direkt an den Editor: editor@eaasdc.eu.